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przedsiêbiorstw wymieniê pracuj¹cego do dziœ
speca nad spece – mgr. in¿. Czes³awa Szel¹-
ga, który bra³ udzia³ w pionierskich pracach
geodezyjnych w Warszawie: przy budowie
pierwszego doœwiadczalnego odcinka metra
w roku 1952, przesuwaniu koœcio³a przy al.
Solidarnoœci, a tak¿e przesuwaniu i obracaniu
o 73O budynku Komendy Garnizonu War-
szawskiego przy Ogrodzie Saskim. Kiedyœ bu-
dynek ten sta³ bokiem do ulicy, a obecnie fron-
tem. Dzisiaj wojsko z ludem, to ustawi³ tak
jak trzeba. Jest to wiêc praktyk wysokiej kla-
sy. Mieliœmy te¿ znakomit¹ kadrê nauczycieli
fototopografii. W szkole policealnej by³a 2,5-
letnia specjalnoœæ – fototopografia, przedmio-
tów zawodowych uczyli tam g³ównie zawo-
dowi ¿o³nierze z Zarz¹du Topograficznego
Sztabu Generalnego mieszcz¹cego siê w Ale-
jach Jerozolimskich. Geodetów bezpoœrednio
po studiach raczej nie zatrudnialiœmy. Dziêki
temu, ¿e mieliœmy takich pedagogów jak p.
Ró¿anka, p. Szel¹g, p. Niepokólczycki, czy p.
Anders, to nowi nauczyciele prowadzili zajê-
cia wspólnie z t¹ doœwiadczon¹ kadr¹. Byli
jakby ich asystentami.

J. SKWIROWSKI: Czyli by³a to relacja mistrz
– uczeñ.

Z. ZWIERZ: Dok³adnie tak. I to sprawi³o, ¿e mie-
liœmy bardzo wysoki poziom przygotowania za-
wodowego absolwentów. A dowodem na to, ¿e
mamy absolwentów przygotowanych œwietnie ,
s¹ wyniki w Ogólnopolskich Konkursach Wie-
dzy Geodezyjnej i Kartograficznej. W 1996 roku
odby³a siê ju¿ osiemnasta edycja. W tych olim-
piadach nasi uczniowie zarówno indywidualnie,
jak i dru¿ynowo zdobywali ca³kiem przyzwoite
miejsca i czêsto ich zwyciêstwa nagradzano in-
deksami wy¿szych uczelni. Nie by³o równie¿
problemu z prac¹ dla nich, bo fakt, ¿e s¹ z techni-
kum geodezyjnego (z Goœcieradowskiej wów-

JACEK SKWIROWSKI: Jak obecnie wygl¹da
struktura szko³y?

�����������	
� Zespó³ Szkó³ Geologiczno-
-Geodezyjno-Drogowych w Warszawie tworz¹
dzisiaj cztery szko³y: Technikum Geodezyjne im.
Stanis³awa KluŸniaka, które w³aœnie obchodzi
80-lecie, Technikum Geologiczne im. Jana Sam-
sonowicza (w tym roku obchodzi³o swoje 45-
-lecie) i Technikum Drogowe, które ma ponad
30 lat, a tak¿e Policealne Studium Geodezyjne.

J. SKWIROWSKI: Porozmawiajmy o nauczy-
cielach. Sk¹d siê wywodz¹, czy s¹ to g³ównie
geodeci-praktycy czy nauczyciele akademic-
cy, np. z Politechniki Warszawskiej? Jak to
wygl¹da³o w historii szko³y? Wiem, ¿e dziœ
wœród nauczycieli s¹ studenci.

MARIA JACKIEWICZ: Tak, dwie studentki i je-
den student, który jest absolwentem naszej szko³y.
ZBIGNIEW ZWIERZ: Kadrê mieliœmy wrêcz
znakomit¹, odk¹d moja pamiêæ siêga, czyli
od roku 1964.  Wówczas to na ul. Goœciera-
dowskiej uruchomiono zespó³ szkó³ z³o¿ony
z technikum geologicznego przeniesionego
z ul. Grójeckiej, oraz technikum geodezyjne-
go i policealnego studium geodezyjnego – z
ul. Ho¿ej. I z nimi przysz³a kadra. Poniewa¿
technika te, a szczególnie geodezyjne, bardzo
siê rozbudowywa³y, werbowaliœmy nauczy-
cieli na w³asn¹ rêkê. A sk¹d byli nauczycie-
le? – rzeczywiœcie m.in. z Politechniki War-
szawskiej. Wymieniê tu choæby doc. dr. in¿.
Janusza Wapiñskiego, dr. in¿. Zbigniewa An-
dersa. Inni natomiast  przychodzili g³ównie
z przedsiêbiorstw lub z instytucji geodezyj-
nych, jak do dziœ pracuj¹cy w szkole pan mgr
in¿. Stanis³aw Ró¿anka, który przez wiele lat
pe³ni³ w GUGiK funkcjê dyrektora jednego
z departamentów, czy pan mgr Andrzej Szym-
czak, by³y G³ówny Geodeta Kraju. Spoœród
nauczycieli, którzy przyszli do nas z ró¿nych

Z wêgielnic¹
przy tablicy

W bie¿¹cym roku szkolnym obchodzimy 80. rocznicê powstania Warszawskiej Szko³y Geodezyjnej i
chocia¿ w oficjalnych dokumentach nazwy tej nie znajdziemy, to jednak w powszechnym u¿yciu ona
funkcjonuje. U¿ywana jest tak¿e  nazwa „Szko³a KluŸniaka”. Obecnie szko³a wchodzi w sk³ad
Zespo³u Szkó³ Geologiczno-Geodezyjno-Drogowych. Odwiedziliœmy szacownego jubilata, zapraszaj¹c
do rozmowy reprezentacjê obecnych w³adz zespo³u szkó³ – Mariê Jackiewicz i Wac³awa Pillera oraz
by³ego wieloletniego jego dyrektora – Zbigniewa Zwierza. Pezentujemy równie¿ kilka sylwetek
nauczycieli WSG – w potocznym jêzyku szkolnym nazywanych profesorami.

Prof. dr hab. in¿. STANIS£AW
KLUŸNIAK
Osoba Stanis³awa KluŸnia-
ka jest œciœle zwi¹zana z
histori¹ Szko³y. Blisko 40
lat swego ¿ycia poœwiêci³
pracy geodezyjnej, z czego
35 lat dla dobra Szko³y.
Urodzi³ siê 17.09.1891 r. w
Hebdowie Miechowskim.

Utrzymuj¹c siê z korepetycji i drobnych prac
pomiarowych w 1914 r., koñczy studia w
Instytucie Geodezyjnym w Moskwie. Po wy-
buchu rewolucji w Rosji organizuje gimna-
zjum polskie w Briañsku i maj¹c zaledwie
26 lat zostaje jego dyrektorem. W 1918 r.
powraca do kraju i z miejsca przystêpuje do
organizacji szkolnictwa mierniczego i pracy
pedagogicznej. W latach 1918-1922 jest
wyk³adowc¹ na kursach mierniczych, orga-
nizowanych przez G³ówny Urz¹d Ziemski, a
w 1922 r. rozpoczyna pracê pedagogiczn¹ w
Pañstwowej Szkole Mierniczej. Prowadzi
równie¿ wyk³ady na Wydziale Mierniczym
PW . W 1928 r. habilituje siê. Od roku 1930
pe³ni funkcjê dyrektora Pañstwowej Szko³y
Mierniczej. W 1930 r. zostaje wspó³za³o-
¿ycielem kwartalnika „Polityka Rolna”, a w
1938 r. wydaje fundamentalne dzie³o „Ur-
banizm” oraz kwartalnik „Przegl¹d Urba-
nistyczny”. Wchodzi w sk³ad kolegiów re-
dakcyjnych przedwojennego „Przegl¹du
Mierniczego” i powojennego „Przegl¹du
Geodezyjnego”. W latach okupacji nie prze-
rywa dzia³alnoœci pedagogicznej. Pe³ni fun-
kcje kierownika Wydzia³u Mierniczego i wy-
k³adowcy w szkole Budownictwa L¹dowego
i Wodnego. Bierze udzia³ w tajnym naucza-
niu, jest ¿o³nierzem Armii Krajowej. Prze-
wodniczy podziemnej Pañstwowej Komisji
Egzaminacyjnej dla mierniczych przysiê-
g³ych. Po zakoñczeniu II wojny œwiatowej
przystêpuje do uruchomienia szko³y mierni-
czej. W 1946 r., pracuj¹c w Szkole, obejmuje
jednoczeœnie kierownictwo Katedry i Zak³a-
du Geodezji II na Wydziale Geodezyjnym
PW. Organizuje tak¿e Katedrê Miernictwa w
SGGW w Warszawie, której zostaje kierowni-
kiem. Tak absorbuj¹ca praca pedagogiczna i
organizatorska nie przeszkadza mu w pro-
wadzeniu rozleg³ej dzia³alnoœci naukowej.
Jest autorem wielu prac, podrêczników z dzie-
dziny geodezji, m.in. „Geodezja ni¿sza”,
„Miernictwo”, „Geodezja”. Profesor kocha³
m³odzie¿ i interesowa³ siê jej potrzebami.
Jego wielka indywidualnoœæ mia³a g³êboki
wp³yw na poziom i kierunek wychowania
wielu pokoleñ geodetów. Zmar³ 1 paŸdzier-
nika 1957 r. W 1966 r., w 50. rocznicê istnie-
nia szko³y, Ministerstwo Oœwiaty nada³o Tech-
nikum Geodezyjnemu (tak nazywa³a siê wów-
czas szko³a) imiê Stanis³awa KluŸniaka.
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czas, a ostatnio z Szanajcy), oznacza, ¿e jest to
„element pewny” zarówno zawodowo, jak i pod
wzglêdem wychowania. Na wychowanie k³adli-
œmy nie mniejszy nacisk ni¿ na samo kszta³cenie
zawodowe. Na to ¿eby to by³ cz³owiek, który
w spo³eczeñstwie bêdzie umia³ ¿yæ i z nim bê-
dzie mo¿na ¿yæ. Natomiast niemal z czystym su-
mieniem mogê powiedzieæ, ¿e tzw. niewypa³ów
zawodowych, tzn. nauczycieli, którzy by trafili
do zawodu przez przypadek lub byli Ÿle przygo-
towani pod wzglêdem praktycznym, w naszej
szkole prawie nie by³o. W tym wypadku szko³a
mia³a absolutne szczêœcie. Mimo i¿ w oœwiacie
p³ace by³y i s¹ fatalne, a poza tym dojazd na
Goœcieradowsk¹ w czasie, jak myœmy siê tam
sprowadzili, by³ wrêcz fatalny. Pañstwo nawet
nie wiecie, czym wówczas by³ Targówek – w ro-
ku 1964. Jak siê mówi³o, ¿e uczeñ bêdzie przyjê-
ty do technikum geodezyjnego na Targówku, to
a¿ mu ciarki po grzbiecie przechodzi³y – tak¹
Targówek mia³ s³awê. A jednak nauczyciele po-
trafili ze sob¹ wspó³pracowaæ, potrafili zgodnie
¿yæ i realizowaæ cele, które zosta³y przed nimi
postawione, to znaczy kszta³cenie i wychowy-
wanie przysz³ych geodetów. Dawa³o im to satys-
fakcjê. Niektórzy pracowali tylko u nas, inni pra-
cê u nas ³¹czyli z prac¹ zawodow¹. Wa¿ny ele-
ment stanowi³a te¿ w owych czasach znakomita
wrêcz wspó³praca z przedsiêbiorstwami. A mo¿e
w du¿ym stopniu pomaga³o nam to, ¿e mieliœmy
swoje „wtyczki” w GUGiK-u, np. w osobie pana
prezesa mgr. in¿. Borysa Szmielewa mieliœmy
zdecydowanego sympatyka. Pracowali tam te¿
nasi nauczyciele. Warszawskie Przedsiêbiorstwo
Geodezyjne by³o naszym przedsiêbiorstwem opie-
kuñczym, jego zainteresowanie szko³¹ by³o du¿e
i pomoc dla szko³y by³a du¿a, zarówno w sprzê-
cie, materiale, w organizacji æwiczeñ i praktyk,
jak i w zgodzie na to, by ich pracownicy mogli
u nas pracowaæ. Dlatego w szkole wiod³o nam
siê autentycznie bardzo dobrze. Do tego stopnia,
¿e z domu dzwoni³em, pyta³em, czy w szkole
jest wszystko dobrze, i mog³em w ogóle nie przy-
chodziæ do pracy. Takich mia³em nauczycieli.
�������	
��...co by³o nieprawd¹. Dyrektor by³
w szkole od rana do wieczora.
Z. ZWIERZ: Zaraz, Panie Dyrektorze, Pana przy
tym nie by³o.
�������	
��Tak s³ysza³em.
Z. ZWIERZ: E, to g³upoty gadali i to wszystko.
Teraz, bêd¹c ju¿ na emeryturze, pracujê tu jako
nauczyciel rachunków. Muszê powiedzieæ, ¿e
i w tym zakresie mam sporo przyjemnoœci, bo
np. w zesz³ym roku dwóch moich uczniów mia³o
szóstkê z matematyki na maturze – Tadeusz Rek
i Andrzej £oniewski.

ANNA WARDZIAK: Mieliœmy okazjê ich po-
znaæ, gdy¿ odwiedzili redakcjê.

����	
��Andrzej dwa lata temu zosta³ laure-
atem Konkursu Wiedzy Geodezyjnej i Kartogra-
ficznej, a w ubieg³ym roku – Tadeusz. Jeden
z nich by³ wyró¿niony przez rektora Politechniki
Warszawskiej, który wrêcza³ mu osobiœcie in-

deks podczas inauguracji roku akademickiego.
Kiedyœ te¿ mieliœmy sporo naprawdê zdolnych
uczniów, pracowitych, wrêcz wybijaj¹cych siê.
Oprócz tego, ¿e byli zdolni, wiedzieli na ogó³,
czego chc¹. Jeœli by³em w szkole i mia³em czas
(nie tak, jak pan dyrektor mówi³: od rana do
nocy, ale wpada³o siê do szko³y), oczywiœcie
nigdy nie omieszka³em zapytaæ takiego kandy-
data, dlaczego wybra³ sobie w³aœnie technikum
geodezyjne. Jeœli mi powiedzia³, ¿e w wakacje
przy swoim kuzynie tyczkê nosi³, bo zatrudni³ siê
jako pomocnik do prac geodezyjnych w terenie,
to ju¿ by³o wiadomo, ¿e to bêdzie geodeta. M³o-
dzie¿ 15-letnia, która wybiera zawód, kieruje siê
bardzo ró¿nymi pobudkami. Doœæ czêsto jest tak:
„A, bo kolega przyszed³, no to i ja przyjdê”. Ale
u nas by³o bardzo wiele osób, które zawód wy-
biera³y œwiadomie. Dlatego myœmy mieli doœæ
du¿¹ tzw. sprawnoœæ uczenia (tzn. stosunek licz-
by uczniów przyjêtych do pierwszej klasy do
tych, którzy w terminie ukoñczyli pi¹t¹). Tylko
raz mia³em w historii przypadek, ¿e uczeñ tak
polubi³ technikum geodezyjne, ¿e by³ w jednej
klasie trzy lata. Ale upar³ siê i szko³ê skoñczy³.
Bo on sobie za³o¿y³, ¿e musi poznaæ gruntownie
to, co geodeta winien wiedzieæ. Wiêkszoœæ nato-
miast stara³a siê koñczyæ w terminie, z rzadka
by³y awarie, ale spowodowane tzw. obiektywny-
mi przyczynami. Dos³ownie na palcach jednej
rêki mo¿na policzyæ tzw. istotne problemy wy-
chowawcze z uczniami, ³¹cznie z takimi okresa-
mi jak rok 1968, 76 i 80-81. Wtedy jakoœ umieli-
œmy sobie z tym wszystkim daæ radê, uczniowie
te¿. Chcia³bym jeszcze koniecznie dopowiedzieæ,
¿e ja mia³em osobiœcie ogromne szczêœcie, bo
uda³o mi siê przyjœæ do takiego grona, z którym
siê naprawdê da³o pracowaæ. Wielu by³o nauczy-
cieli, którzy przepracowali ze mn¹ ponad dwa-
dzieœcia lat. Ka¿dy, kto tu przyszed³ do pracy, to
tak jakby siê butaprenem przyklei³. Trzymali siê
bardzo mocno i twardo, i nie narzekali. Natomiast
pojawia³y siê inne k³opoty, poniewa¿ (jak ju¿
wspomnia³em) byli to czêsto nauczyciele, którzy
³¹czyli pracê zawodow¹ z prac¹ w szkole. Kie-
dyœ NIK stwierdzi³, ¿e moi nauczyciele maj¹ za
du¿o godzin w szkole w czasie pe³nienia obo-
wi¹zków w podstawowym miejscu pracy. Ale
tym razem muszê oddaæ czeœæ kobiecie, która
by³a kontrolerk¹, i jak to siê rzadko zdarza, da³a
siê jednak przekonaæ, ¿e bez tych nauczycieli
szko³a nie ma racji bytu. I na przyk³ad gdy by³a
odgórna zgoda na szeœæ godzin pracy w szkole
w trakcie pracy zawodowej, to mi odpuœci³a do
dziewiêciu, a nawet w ostatecznoœci zezwoli³a na
dziesiêæ (oczywiœcie wbrew przepisom). Ale chy-
ba za du¿o gadam.
W. PILLER: Historia to historia.
Z. ZWIERZ: Nie, bo jak mnie Pan Dyrektor
zwolni za gadulstwo, to co ja zrobiê.
W. PILLER: Historia jest d³uga, 80 lat to jest
o czym opowiadaæ.
����	
��Ale ja nie pracujê osiemdziesiêciu
lat! Jedynie trzydzieœci, ponad trzydzieœci.

Mgr in¿. TADEUSZ BODNAR
Urodzi³ siê w 1922 r. Studia
wy¿sze ukoñczy³ na Oddzia-
le Geodezji Wydzia³u In¿y-
nierii AGH w Krakowie w
1948 r. W zasadzie ca³e je-
go ¿ycie zawodowe by³o
zwi¹zane z nauczaniem. Od
1948 r. do 1951 r. by³ star-
szym asystentem w AGH.
Od 1951 r. uczy³ w Oficer-
skiej Szkole Topografów, a nastêpnie praco-
wa³ w Zarz¹dzie Topograficznym Sztabu Ge-
neralnego ucz¹c jednoczeœnie w TG. Jako
wybitny specjalista w zakresie fotogrametrii i
fototopografii podj¹³ trud nauczania w po-
maturalnej Szkole Fototopograficznej przy
TG. W latach 1959-1968 by³ kierownikiem
Dzia³u Fotogrametrii w Warszawskim Okrê-
gowym Przedsiêbiorstwie Mierniczym. Dzia³
ten pod jego kierunkiem wykonywa³ pionier-
skie prace stereofotogrametryczne miast,
osiedli, obiektów przemys³owych. Swoje  do-
œwiadczenie zawodowe wykorzystywa³ w pra-
cy pedagogicznej ucz¹c nowych technik i tech-
nologii. Od 1968 r. do 1973 r. by³ etatowym
nauczycielem Szko³y. W  latach 1965-1967 i
1973-1977 pracowa³ na kontraktach w Iraku
i Nigerii jako ekspert ONZ. W Nigerii podj¹³
tak¿e dodatkow¹ pracê wyk³adowcy na Poli-
technice w Kadunie. Bakcyl nauczania, umi-
³owanie zawodu geodety i  pedagoga stale
tkwi³y w jego charakterze. By³ œwietnym dy-
daktykiem, wymagaj¹cym, ale lubi¹cym i sza-
nuj¹cym m³odzie¿. Wielokrotnie odznaczany
i nagradzany przez ministra oœwiaty. Zmar³
w styczniu 1995 r.

Dr in¿. STANIS£AW GRODZICKI
Urodzi³ siê w 1935 r. Studia
ukoñczy³ na Wydziale Geo-
dezji i Kartografii PW, a w
1979 r. obroni³ pracê do-
ktorsk¹. Gruntowne studia
techniczne poparte udzia-
³em w licznych kursach i se-
minariach, a póŸniej boga-
ta praktyka zawodowa zwi¹-
zane by³y stale z problema-
tyk¹ geodezji in¿ynieryjnej i informatyk¹ geo-
dezyjn¹ i kartograficzn¹. Pracowa³ miêdzy
innymi w IGiK, Instytucie Maszyn Matema-
tycznych, Biurze Planowania Rozwoju War-
szawy, MGPiB. Obecnie pracuje w PPGK na
stanowisku kierownika Zak³adu Informaty-
ki. Prowadzone prace naukowe owocowa³y
licznymi artyku³ami, rozwi¹zaniami proble-
mów z zakresu informatyki, recenzjami prac
naukowych, referatami i opracowaniem dwóch
podrêczników. Bra³ udzia³ w opracowaniu
nowych „Podstaw Programowych” i wzorcowe-
go „Programu Nauczania” dla œrednich szkó³
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W. PILLER: Ja mam tutaj tylko dwa lata sta¿u.
��������	
����� Mo¿e wspomnê, à propos
nauczycieli, o latach wczeœniejszych, zanim je-
szcze pan dyrektor Zwierz zosta³ dyrektorem
ca³ego zespo³u. Mieliœmy wiele kontaktów
z Politechnik¹ Warszawsk¹ i tutaj wymieniê na-
zwiska, które ka¿demu geodecie bardzo du¿o
mówi¹: prof. Stanis³aw Bem – po prostu histo-
ria, pracowa³ w naszej szkole 23 lata, jedno-
czeœnie bêd¹c profesorem na Politechnice War-
szawskiej. Artysta w kreœleniu. By³ profeso-
rem od rysunku geodezyjnego.
����
�	���A drugim artyst¹ od rysunku geode-
zyjnego by³ pan in¿. Tadeusz Raciborski.
M. JACKIEWICZ: Naszymi nauczycielami
byli profesorowie Stefan Hausbrandt, Edward
Warcha³owski, Edward Otto, Bronis³aw Pi¹-
tkiewicz, Jan Piotrowski. No i oczywiœcie prof.
dr hab. in¿. Stanis³aw KluŸniak, który w na-
szej szkole przepracowa³ a¿ 35 lat, z czego 28
by³ dyrektorem szko³y.
����
�	���Czyli dwa lata d³u¿ej ni¿ ja.
��������	
�����W osiemdziesiêcioletniej
historii szko³y mieliœmy i obecnie mamy ta-
kich nauczycieli,
którzy koñczyli na-
sz¹ szko³ê. Mamy
te¿ nauczycieli,
którzy pracuj¹ tu
bardzo d³ugo, np.
Stanis³aw Ró¿anka
(35 lat), Czes³aw
Szel¹g (32 lata) czy
Stanis³aw Grodzic-
ki (27 lat). No i ca-
³y szereg nauczy-
cielek i nauczycieli,
którzy pracuj¹ po
dwadzieœcia kilka,
kilkanaœcie lat. Nie
sposób wymieniæ wszystkich znakomitych
nauczycieli, lista jest bardzo, bardzo d³uga.
Jest wiêc taka sta³a kadra i nawet ci, którzy
od nas odchodz¹ (bo np. z racji swojej pracy
zawodowej w jakimœ przedsiêbiorstwie czy
firmie wyje¿d¿aj¹ za granicê na kilka lat),
póŸniej wracaj¹ i oczywiœcie wtedy mówi¹
ju¿, ¿e pracuj¹ spo³ecznie. Mamy jednak
problemy, st¹d zatrudnianie studentów.

J. SKWIROWSKI: Czy to znaczy, ¿e niewielu
w tej chwili jest chêtnych do pracy w szkole?

��� �����	
���� S¹ pewne przedmioty, np.
geodezja urz¹dzeniowo-rolna, z któr¹ mamy prob-
lemy. Odk¹d odesz³a pani Joanna Raubo, nau-
czyciele od tego przedmiotu ci¹gle siê zmieniaj¹.
����
�	���Teraz przedsiêbiorstwa niechêtnie
zwalniaj¹ do pracy w szkole w godzinach pracy,
jak to bywa³o kiedyœ, i st¹d te k³opoty. Tam jest
ju¿ inny rachunek ekonomiczny.
M. JACKIEWICZ: A poza tym geodeci pra-
cuj¹cy w ró¿nych firmach, którzy s¹ dobry-
mi specjalistami i którzy mogliby nam po-
móc, wielokrotnie prowadz¹ ró¿ne kursy, np.

w Podyplomowym Studium Szacowania Nie-
ruchomoœci na Politechnice Warszawskiej,
i tam w ci¹gu jednego dnia zarabiaj¹ tyle (al-
bo i wiêcej), ile u nas mog¹ zarobiæ w ci¹gu
ca³ego miesi¹ca. Ale pracuj¹ u nas równie¿
tacy nauczyciele, którzy wiedz¹c o naszych
k³opotach kadrowych sami zg³osili siê do
naszej sko³y, aby nam pomóc. Wymieniê tu
p. Henryka Skrobka i p. Jerzego Wojciechow-
skiego z Wydzia³u Geodezji i Kartografii Po-
litechniki Warszawskiej.  Myœlê, ¿e pieni¹-
dze u nas zarobione wystarczaj¹ im tylko na
benzynê na dojazdy do naszej szko³y. W tym
miejscu chcê podziêkowaæ wszystkim nau-
czycielom, którzy podjêli pracê w naszej
szkole, aby wybawiæ nas z k³opotów kadro-
wych.
Z. ZWIERZ: A ¿e uczyliœmy przyzwoicie
i wychowywaliœmy przyzwoicie, dowodem
niech bêd¹ (o czym ju¿ mówi³em) nasi wy-
chowankowie: dr hab. Krzysztof Szama³ek
(geolog), wiceminister w Ministerstwie
Ochrony Œrodowiska, Zasobów Naturalnych
i Leœnictwa, i wreszcie dr Bogus³aw Zalew-

ski (geolog), dyrek-
tor gabinetu pre-
miera W. Cimosze-
wicza. Uczyli rów-
nie¿ wczeœniej
w technikum geolo-
gicznym i geode-
zyjnym.
��� �����	
����

Skoñczyli nasz¹ szko-
³ê, a póŸniej do niej
wrócili ju¿ jako nau-
czyciele. Spotykamy
siê wiêc z wieloma
interesuj¹cymi ludŸ-
mi.

Z. ZWIERZ: Pochwaliæ siê mo¿emy te¿, ¿e
naczelnikiem wydzia³u prewencji w komen-
dzie sto³ecznej policji jest nasz absolwent,
Jan Strzeliñski. My wszêdzie swoich mamy.
Przecie¿ kilkanaœcie tysiêcy absolwentów opu-
œci³o nasze szko³y. A, zapomnia³em powie-
dzieæ, ¿e mamy wœród naszych absolwentów
równie¿ kilku ksiê¿y.
��������	
�����Mamy te¿ zakonników, akto-
rów, re¿yserów. Naszym wychowankiem jest
m.in. Jacek Bromski.
��� �
�	�� Ma³o tego, obaj bracia Bromscy
koñczyli geodezjê. A z ich ojcem prywatnie
w szachy grywa³em.
M. JACKIEWICZ: Równie¿ Andrzej Tomanek
z kabaretu OTTO jest naszym absolwentem. Ma-
my te¿ dziennikarzy.
Z. ZWIERZ: Jest wœród nich dziennikarz sporto-
wy Marek Rudziñski, który ostatnio prowadzi³
w telewizji konkurs na najlepszego sportowca ro-
ku 1996.

J. SKWIROWSKI: Œwiadczy to o dobrym ogól-
norozwojowym przygotowaniu.

geodezyjnych dla zawodu technik geodeta. Od
1971 r. pracuje w Szkole. Jego pasje naukowca
i dydaktyka s¹ nierozerwalne. Wiele pracy i
trudów poœwiêci³ Szkole pe³ni¹c w niej liczne
funkcje (np. przewodnicz¹cy Komisji Przed-
miotów Zawodowych), jak i w Zarz¹dzie G³ów-
nym SGP, Instytucie Szkolnictwa Zawodowego
i Instytucie Badañ Naukowych MEN. By³ wielo-
krotnie nagradzany za swe osi¹gniêcia nauko-
we i dydaktyczne.

Mgr in¿. MARIA JACKIEWICZ
Urodzi³a siê w 1942 r.
w Radomiu. Studium Na-
uczycielskie – Wydzia³ Fi-
zyki ukoñczy³a w 1962 r. w
Radomiu, a studia wy¿sze
w 1968 roku na Wydziale
Geodezji i Kartografii PW.
Od 1968 roku zdobywa³a
doœwiadczenia w WBGiTR

w Warszawie wykonuj¹c prace zwi¹zane z
ewidencj¹ i scaleniami gruntów.  W 1974 r.
podjê³a pracê w Szkole. Uczy³a geodezji, mier-
nictwa, terenoznawstwa ciesz¹c siê zas³u¿o-
nym uznaniem dobrego pedagoga. Od
1 wrzeœnia 1991 r. pe³ni funkcjê wicedyrekto-
ra Zespo³u Szkó³ Geologiczno-Geodezyjno-
Drogowych. Jest odpowiedzialna za pracê
Technikum Geodezyjnego i Policealnego Stu-
dium Geodezyjnego. Nie ma dla niej pojêcia
„pora¿ki pedagogiczne”. Potrafi uczyniæ
wszystko, by uratowaæ ka¿dego „zagro¿one-
go ucznia”. Jest bardzo lubiana przez m³o-
dzie¿ i – co nie zdarza siê zbyt wielu dyrek-
torom – bardzo szanowana przez nauczycie-
li. Za swe sukcesy pedagogiczne by³a wielo-
krotnie nagradzana przez w³adze oœwiato-
we, posiada tak¿e odznakê „Za zas³ugi w
dziedzinie geodezji i kartografii”.

P³k mgr in¿. TADEUSZ KEMPIÑSKI
Urodzi³ siê w 1921 roku w
Nadstawkach. W 1952 r.
uzyska³ tytu³ in¿yniera na
Wydziale Geodezji i Karto-
grafii PW, a w 1963 r. ukoñ-
czy³ studia magisterskie w
WAT. Ju¿ w 1963 r. podj¹³
pracê w WSG mieszcz¹cej
siê przy Ho¿ej 88. Naucza³
wówczas geodezji i instru-

mentoznawstwa, a póŸniej tak¿e fototopo-
grafii i astronomii. Przed rozpoczêciem pracy
pedagogicznej zdoby³ szerokie doœwiadcze-
nie zawodowe wykonuj¹c miêdzy innymi pra-
ce zwi¹zane z pomiarem i sporz¹dzaniem
map sytuacyjno-wysokoœciowych, pomiarem
granicy pañstwowej z NRD, pomiarem lot-
nisk, zak³adaniem i pomiarem sieci triangu-
lacyjnej na obszarze oko³o 10 000 km 2, za-
k³adaniem sieci poligonizacji i niwelacji, za-

Od lewej siedz¹: Maria Jackiewicz, W ac³aw Piller
i Zbigniew Zwierz                                ������������	
���

➠
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����	
��Tak, uczyliœmy nie tylko przedmio-
tów zawodowych, nie kszta³ciliœmy jednostron-
nie. Mamy te¿ wielu absolwentów na kierunkach
humanistycznych.

A. WARDZIAK: A jeœli chodzi o kierunek œci-
œle zawodowy, ilu absolwentów przeciêtnie
dostaje siê na studia geodezyjne?

��������	�����To jest ró¿nie w ró¿nych la-
tach – od kilku do kilkunastu, szacunkowo 30-
-50% uczniów koñcz¹cych w danym roku szko³ê.
����	
��Kiedyœ wiceministrem w Minister-
stwie Oœwiaty by³ taki pan, który twierdzi³, ¿e
szko³a zawodowa, która desygnuje wielu swoich
absolwentów na studia , powinna byæ zlikwido-
wana i zamieniona na ogólnokszta³c¹c¹. Zatem
by³o to niezbyt chwalone, ¿e nasi absolwenci
dostaj¹ siê na studia.

A. WARDZIAK: A jaka czêœæ spoœród absol-
wentów zdecydowa³a siê na pracê w zawo-
dzie geodety?

�� ��	
�
 Zdecydowana wiêkszoœæ, nawet
dziewczyny.

J. SKWIROWSKI: Chcielibyœmy jeszcze uzy-
skaæ informacje na temat wspó³pracy z firma-
mi. Jak obecnie ona wygl¹da? Czy jakieœ przed-
siêbiorstwo przejê³o patronat nad szko³¹?

M. JACKIEWICZ: Najœciœlejszy kontakt mamy
z dwiema du¿ymi firmami: WPG S A, którego
prezesem jest nasz absolwent mgr in¿. Ryszard
Brzozowski, i z PPGK, którego dyrektorem jest
¿yczliwy nam mgr in¿. Stanis³aw Wudarski, oraz
z firmami „Geoblok BK”, „Geoprojekt”, „Ma-
pa”, „Technoplan”.
�� ��	
�
Za moich czasów bardzo dobrze
nam siê wspó³pracowa³o z WPG, m.in. kiedy dy-
rektorem by³ p. Dziekan.
M. JACKIEWICZ: Kolejn¹ instytucj¹ jest IGiK,
której dyrektor doc. dr hab. Adam Linsenbarth
zaprosi³ nas na Gie³dê Technologiczn¹ i to za-
równo na czêœæ referatow¹, jak i posterow¹. Dwa
razy do roku mamy te¿ pokazy GPS-u organi-
zowane w³aœnie przez IGiK. Zajmowa³ siê tym
przede wszystkim dr in¿. Jan Cisak. Jesteœmy
zapraszani do instytutu na ró¿ne wyk³ady, zajê-
cia. W ubieg³ym roku WPG (w porozumieniu
z nami) wpad³o na pomys³ stworzenia cyklu wy-
k³adów. Przygotowywali ciekawe informacje na
temat nowoczesnych technologii, przyje¿d¿ali
do nas do szko³y, przedstawiali je m³odzie¿y
i czêsto zdarza³o siê tak, ¿e nastêpnego dnia
jechaliœmy np. obejrzeæ budowê metra czy osno-
wy geodezyjne zak³adane przez WPG do celów
pomiaru metra. W tym roku takie wyk³ady or-
ganizuje PPGK. Dla m³odzie¿y jest to bardzo
dobra rzecz, bo umo¿liwia jej poznanie nowo-
czesnych technologii, a tak¿e kierunków, w ja-
kich zmierza geodezja. Uczniowie uœwiadamia-
j¹ sobie, ¿e bez komputerów geodeta w tej chwili
w³aœciwie nie ma ju¿ przed sob¹ przysz³oœci.
Podobne kontakty mamy równie¿ z firmami pry-
watnymi. Na przyk³ad w³aœciciel firmy „Ma-
pa”, p. in¿. Sylweriusz Moroz, który zatrudnia
naszych absolwentów, stwierdzi³, ¿e do grobo-

wej deski bêdzie pamiêta³ o tym, ¿e to myœmy
ich polecili. Miêdzy innymi sprezentowa³ nam
myszy do komputerów.
Z. ZWIERZ: A, to w szkole s¹ teraz myszy? Nie
to co za moich czasów.

A. WARDZIAK: A czy oprócz myszy szko³a
otrzyma³a jakiœ sprzêt od firm geodezyjnych?

��� �����	���� Z tym jest fatalnie. Ostatni
sprzêt dostaliœmy z WPG, mo¿na powiedzieæ z de-
mobilu, w momencie kiedy przedsiêbiorstwo re-
strukturyzowali. Przekazali nam kilkanaœcie in-
strumentów.

J. SKWIROWSKI: A co z programami kompu-
terowymi?

M. JACKIEWICZ: Dwa lata temu skradziono
nam komputery wraz z oprogramowaniem. Ale
zdobyliœmy pieni¹dze, mamy now¹ pracowniê
komputerow¹ – 10 komputerów po³¹czonych
w sieæ.
��� ����	
�� W³aœciwie dwie pracownie, bo
star¹ odbudowaliœmy, a mamy te¿ drug¹ now¹,
przeznaczon¹ tylko do celów informatyki geo-
dezyjnej.
M. JACKIEWICZ: Ró¿ne firmy zapraszaj¹ nas
na pokazy i udaje siê nam uszczkn¹æ to tu, to tam
jakieœ programy typu edukacyjnego. Ale na przy-
k³ad firma Intergraph sprezentowa³a nam Micro-
Station. Jest to dla nas wspania³y dar. Nie mamy
takich œrodków finansowych, aby zakupiæ tego
typu programy. Bentley równie¿ ma jakieœ plany.
Dostaliœmy te¿ Nobla z Elbl¹ga – zarówno wer-
sjê edukacyjn¹, jak i rozszerzon¹. Kilka progra-
mów wygraliœmy zdobywaj¹c I miejsca w Ogól-
nopolskim Konkursie Wiedzy Geodezyjnej i Kar-
tograficznej. Kiedy pracownia siê tworzy³a, na
samym pocz¹tku rozruch sieci by³ trochê utrud-
niony, ale wszystko zosta³o ju¿ opanowane i mam
nadziejê, ¿e wszystkie programy, które posiada-
my, bêdziemy mogli wykorzystaæ.

A. WARDZIAK: Czy uczniowie próbuj¹ robiæ
jakieœ opracowania numeryczne, np. w ra-
mach prac dyplomowych?

M. JACKIEWICZ: Tak, s¹ ju¿ takie prace. Trzy
lata temu nasi wychowankowie zrobili mapê nu-
meryczn¹ terenu szko³y. Wprawdzie nie mogli-
œmy jej u nas wyplotowaæ, ale PPGK nam to
zrobi³o. Natomiast wszystkie pozosta³e elementy
tej pracy wykonali uczniowie. I w tym roku jest
kilka prac, w których wykorzystywana jest zna-
jomoœæ komputera. Czêsto m³odzie¿ sprzêt ma
w domu i usi³uje rozwijaæ swoje umiejêtnoœci.
Z. ZWIERZ: Do tego stopnia, ¿e jak siê pytaæ
ucznia, ile to jest 7x8, to mówi: „Cholera, kom-
putera zapomnia³em”. I to jest fatalne.
W. PILLER: Ale to, o czym mówi pani dyrek-
tor, to jest jedna strona medalu, druga to ta, ¿e
nie ma takiego prawdziwego sponsoringu w for-
mie dotacji. Pieniêdzy na doposa¿enie szko³y
nie przewiduje ani kuratorium, ani minister-
stwo – chodzi o sprzêt czysto zawodowy. St¹d
te¿ wspó³praca, o której mówi³a pani dyrektor,
jest dla nas bardzo korzystna, poniewa¿ nasza
m³odzie¿ tylko wtedy ma kontakt z nowoczes-

k³adaniem i pomiarem sieci fotopunktów nie-
zbêdnych do wykonania zdjêæ lotniczych. By³
wspó³organizatorem, jako szef Wydzia³u
Wojskowego GUGiK, opracowania mapy to-
pograficznej kraju w skali 1:25 000. Prowa-
dzi³ wyk³ady na kursach w Oficerskiej Szko-
le Topografów. Wobec niezadowalaj¹cego
programu nauczania na tych kursach utwo-
rzono w 1961 r. Pañstwow¹ Szko³ê Tech-
niczn¹ nr 8 kszta³c¹c¹ specjalistów z zakre-
su fotogrametrii i kartografii. Szko³a ta by³a
integraln¹ czêœci¹ WSG. Zosta³ pe³nomocni-
kiem do spraw wspó³pracy WSG z przedsiê-
biorstwami geodezyjnymi. Stworzy³o to do-
skona³e warunki pomocy szkole. Nieocenio-
na energia T. Kempiñskiego zaowocowa³a
przede wszystkim zdobyciem kadry doskona-
³ych fachowców z Wojskowej S³u¿by Topogra-
ficznej, ale tak¿e dop³ywem du¿ej iloœci do-
brego sprzêtu topograficznego i geodezyj-
nego. Dziêki staraniom T. Kempiñskiego
Szko³a otrzyma³a znacz¹ce iloœci map topo-
graficznych i zdjêæ lotniczych. Olbrzymia prak-
tyka zawodowa, doskona³e prowadzenie za-
jêæ lekcyjnych, æwiczeñ terenowych i praktyk
zawodowych uczniów stawia³y go za wzór
godny naœladowania.  W 1975 r. T. Kempiñ-
ski odszed³ ze szko³y delegowany do pracy
w Libii, gdzie pracowa³ do 1982 r. Za sw¹
pracê zawodow¹ i pedagogiczn¹ by³
uhonorowany licznymi odznaczeniami pañ-
stwowymi i resortowymi oraz nagrodami
w³adz pedagogicznych.

Mgr in¿. JÓZEF PI¥TKOWSKI
Od pocz¹tku roku szkolne-
go 1964/65, to znaczy od
chwili utworzenia Zespo³u
Szkó³ Zawodowych nr 3, dy-
rektorem Technikum Geo-
dezyjnego i Pañstwowej
Szko³y Technicznej nr 8 zo-
staje dotychczasowy nauczy-
ciel, dawny absolwent WSG,
mgr in¿. Józef Pi¹tkowski.

Urodzi³ siê 4.09.1916 r. w miejscowoœci Pie-
ro¿ne na Ukrainie. Po odbyciu s³u¿by woj-
skowej wstêpuje na Wydzia³ Geodezji PW. W
czasie wojny zapisuje siê do Pañstwowej Szko-
³y Budownictwa L¹dowego i Wodnego, któr¹
koñczy w czerwcu 1941 r. Po wojnie ponow-
nie wstêpuje na PW i uzyskuje w 1948 r.
dyplom mgr. in¿. geodety. Pracê zawodow¹
rozpocz¹³ w czasie okupacji, wykonuj¹c
pomiary miejskie, leœne i wodne. W latach
1947-49 zatrudniony jest w Instytucie Geolo-
gicznym, a nastêpnie w „Technoplanie”. Od
1950 r. do 1957 r. pracuje w WPG w charak-
terze kierownika robót. Na proœbê Stanis³a-
wa KluŸniaka rozpoczyna pracê w szkolnic-
twie zawodowym, w Zespole Szkó³ Zawodo-
wych nr 3, najpierw jako nauczyciel, a od
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nym sprzêtem. I za to jesteœmy bardzo wdziêcz-
ni. Niestety borykamy siê te¿ z k³opotami fi-
nansowymi. Sprzêt, który s³u¿y do podstawo-
wych æwiczeñ, jest przestarza³y, zniszczony
i nie ma widoków na poprawê sytuacji.

J. SKWIROWSKI: Czyli ¿adnego instrumentu
typu total station szko³a nie posiada?

M. JACKIEWICZ: Mamy jedn¹ nasadkê dal-
miercz¹ firmy Sokkia kupion¹ za uciu³ane pie-
ni¹dze, ale poza ni¹ ¿adnych nowych instrumen-
tów. Nawet sprzêtu pomocniczego: taœm, ruletek
czy tyczek nie jesteœmy w stanie zakupiæ.
����	
�
Sto³eczne kuratorium, które by³o
nasz¹ w³adz¹ bezpoœredni¹, nie zawsze intere-
sowa³o siê rozwojem naszych szkó³. Argument
by³ taki, ¿e s¹ to szko³y, które kszta³c¹ nie tyle
dla Warszawy, co w ogóle dla ca³ego kraju.
Szczególnie geologia kszta³ci³a na ca³y obszar
pó³nocnej i œrodkowej Polski i absolwenci roz-
je¿d¿ali siê poza Warszawê. Dlatego finanso-
wanie przez w³adze oœwiatowe, które by³y prze-
cie¿ do tego zobowi¹zane, by³o zawsze bardzo
wstrzemiêŸliwe. Nawet do tego stopnia, ¿e parê
razy chcieli te szko³y likwidowaæ przez tzw.
wstrzymanie naboru do klas pierwszych. Mia³o
to miejsce zarówno w technikum geodezyjnym,
jak i geologicznym. Kuratorium t³umaczy³o, ¿e
bêdzie problem z zatrudnieniem absolwentów.
Z tym wi¹za³a siê kwestia pomocy finansowej.
Jak przedstawi³em plan trzyletni na zakup sprzê-
tu, to oni siê tylko rozeœmiali i na tym dotacja
siê skoñczy³a. Dostawaliœmy tylko co nieco na
drobne rzeczy. Ale przedsiêbiorstwa pomaga³y
nam w organizacji æwiczeñ. W tym sensie, ¿e
sprzêt przywozili lub myœmy u nich mieli prak-
tyki. Na terenie szko³y mieliœmy magazynierów
sprzêtu geodezyjnego. Jednym z takich maga-
zynierów by³ Stanis³aw Molak. By³ to cz³owiek
praktycznie bez wykszta³cenia, ale tak umia³
konserwowaæ i dokonywaæ drobnych napraw
sprzêtu, ¿e nawet te buble (z demobilu) by³y
przez lata u¿yteczne. To nas trzyma³o i trzyma
przy ¿yciu. Kiedyœ przez rok jako magazyniera
sprzêtu zatrudnia³em skrzypka z orkiestry, ¿eby
chocia¿ wydawa³ i przyjmowa³ sprzêt.

J. SKWIROWSKI: Jak w takim razie wygl¹da-
j¹ praktyki i æwiczenia geodezyjne?

��������	����
Æwiczenia odbywaj¹ siê na
wiosnê. W drugiej, trzeciej i czwartej klasie trwaj¹
po 4 tygodnie. Pi¹te klasy maj¹ dwutygodniowe
praktyki w przedsiêbiorstwach geodezyjnych. Tu-
taj mamy dobre uk³ady, bo wielokrotnie szefo-
wie takich przedsiêbiorstw albo s¹ naszymi ab-
solwentami, albo znaj¹ nas z jakichœ innych po-
wodów i chêtnie przyjmuj¹ na praktyki zawodo-
we do swych firm. Wp³ywa coraz wiêcej ofert
pracy dla naszych absolwentów (choæ czêsto za
póŸno). Staramy siê , jak mo¿emy,  utrzymywaæ
dobre relacje z firmami. Jeœli zaœ chodzi o sprzêt
na æwiczenia terenowe, to jest , jaki jest, ale jest ,
i æwiczenia odbywaj¹ siê bez zak³óceñ. Choæ czê-
sto tym samym sprzêtem pracuje kilka grup –
rano i wieczorem.

Z. ZWIERZ: Uboczn¹ korzyœci¹ æwiczeñ polo-
wych s¹ m.in. ma³¿eñstwa, które podczas nich
siê rodz¹, i czêsto dostajemy zaproszenia na œlu-
by naszych absolwentów.
M. JACKIEWICZ: To widaæ nie tylko na przy-
k³adzie naszej szko³y, ale i ca³ego œrodowiska
geodezyjnego.

J. SKWIROWSKI: Æwiczenia odbywaj¹ siê tyl-
ko na terenie szko³y czy s¹ te¿ wyjazdy poza
Warszawê?

��������	�����Wyjazdów z noclegami nie
ma. Natomiast na terenie Warszawy mamy swoje
poligony. Kiedyœ, gdy uczyliœmy na ul. Goœcie-
radowskiej, tu (w okolicach obecnej szko³y) by³
poligon Praga 2, dla nas by³ to wiêc wyjazd
w teren. Mamy te¿ swój poligon na Muranowie,
na dolnym Mokotowie, na dolnym ¯oliborzu
i na S³u¿ewcu, na Pol u Mokotowskim, a daw-
niej na terenach Lasów Kabackich i Wólki Wêg-
lowej.
����	
�
Bo tam mamy pomierzone pewne
rzeczy. Nauczyciele wiedz¹, gdzie i co, i u³atwiaj¹
uczniom pracê.
��� �����	����� Wchodz¹ tu w grê ró¿ne
czynniki, np. to, ¿e nauczyciel blisko mieszka.
Bo trzeba mieæ zajêcia w szkole i w terenie,
a nauczyciele-instruktorzy tych æwiczeñ mu-
sz¹ siê wymieniaæ, ¿eby m³odzie¿ nie zostawa-
³a w terenie sama. Poza tym niektóre tereny
odpowiadaj¹ danym pomiarom. Na przyk³ad
tu, dooko³a szko³y, tachimetrii nie mo¿na prze-
prowadziæ, bo teren jest p³aski i w dodatku za-
budowany. Wa¿n¹ spraw¹ jest te¿, ¿eby mo¿na
by³o gdzieœ przechowaæ sprzêt. Prof. S. Ró¿an-
ka przechowuje go np. w koœciele przy ul. No-
wolipki, ale zazwyczaj s¹ to szko³y, przed-
szkola lub jakieœ firmy. Choæ teraz ludzie s¹
coraz mniej ¿yczliwi.
�� ��	
�
Warto te¿ podkreœliæ, ¿e przez
tyle lat æwiczeñ na terenie Warszawy, gdzie
trzeba mierzyæ i przez ulicê w ruchliwych miej-
scach, nie mieliœmy ani jednego wypadku. A po
drugie nasza m³odzie¿ umia³a w terenie wspó³-
pracowaæ z mieszkañcami – oni potrafili oso-
bom starszym dywan wytrzepaæ czy zakupy
zrobiæ. Dostawa³em listy do szko³y z podziê-
kowaniem, co za wspania³a m³odzie¿. To
wszystko podkreœlam, bo dla mnie jest bardzo
wa¿ne, ¿e nasz absolwent to nie tylko geodeta,
ale cz³owiek dobrze wychowany, sympatycz-
ny i kulturalny.

A. WARDZIAK: A czy pojawiaj¹ siê jakieœ
problemy wychowawcze?

�������	
��Zawsze s¹, bo musz¹ byæ. Szko³a,
gdyby nie mia³a takich tradycyjnych problemów,
to by nie by³a normaln¹ szko³¹. Ale jeœli chodzi
o narkomaniê, alkoholizm, kradzie¿e, rozboje, to
tego nie mamy. Mamy natomiast inne problemy
– mamy pewne zagro¿enia ze strony œrodowiska,
w którym ¿yjemy. Je¿eli zdarzaj¹ siê jakieœ kon-
flikty, to wynikaj¹ one z dzia³ania zewnêtrznego.
Choæ trzeba powiedzieæ, ¿e wspó³pracujemy z po-
licj¹ na Pradze i oni rzeczywiœcie maj¹ na szko³ê

stycznia 1965 r. na stanowisku dyrektora ds.
Szkó³ Geodezyjnych. Oceniany by³ jako spraw-
ny organizator, dobry nauczyciel, wysokiej klasy
fachowiec i teoretyk, gor¹cy patriota, wzór
prawoœci i cnót obywatelskich dla m³odzie¿y,
któr¹ kocha³ tak jak swój zawód geodety i
nauczyciela. Za sw¹ pracê zawodow¹ i spo³ecz-
n¹, a przede wszystkim za swoj¹ walkê o
niepodleg³oœæ kraju, udzia³ w Ruchu Oporu
Armii Krajowej, by³ wielokrotnie uhonorowany
wysokim odznaczeniami pañstwowymi, resor-
towymi i spo³ecznymi, a w 1994 r. mianowany
do stopnia kapitana WP. W 1976 r. przeszed³
na emeryturê.

Mgr in¿. STANIS£AW RÓ¯ANKA
Urodzi³ siê w 1927 r. w Gor-
licach. W 1952 r. ukoñczy³
studia wy¿sze na Oddziale
Geodezji Wydzia³u In¿ynie-
rii AGH w Krakowie uzy-
skuj¹c stopieñ in¿yniera.
Uzupe³niaj¹ce studia magi-
sterskie odby³ na Wydziale
Geodezji i Kartografii PW.
Ju¿ w czasie studiów podj¹³ pracê zawodow¹
w Krakowskim Oddziale Pañstwowego Przed-
siêbiorstwa Mierniczego. Pracowa³ w Nowej
Hucie oraz wykonywa³ liczne prace zwi¹zane
z Map¹ U¿ycia Powierzchni Ziemi w skali
1:10 000. W paŸdzierniku 1952 r. zosta³
powo³any do zawodowej s³u¿by wojskowej i
skierowany do Zarz¹du Topograficznego Szta-
bu Generalnego. W grudniu 1955 r. zosta³
przeniesiony do rezerwy. Nastêpnie praco-
wa³ w CUGiK, a od lutego 1960 r. do wrzeœnia
1972 r. zatrudniony by³ w Warszawskim
Okrêgowym Przedsiêbiorstwie Mierniczym.
Tu, w Dziale Fotogrametrii i Dziale Tech-
nicznym, poœwiêci³ siê rozwojowi metod ste-
reofotogrametrycznych, za co otrzyma³ ze-
spo³ow¹ nagrodê prezesa GUGiK. Swoje wy-
kszta³cenie zawodowe stale doskonali³, koñ-
cz¹c Studium Ekonomiczne i Studium Peda-
gogiczne. W 1972 r. zostaje s³u¿bowo prze-
niesiony do GUGiK na stanowisko dyrektora
Biura Rozwoju Nauki i Techniki. Tu pracuje
do marca 1982 r. kieruj¹c pracami zwi¹zany-
mi z postêpem naukowo-technicznym, opra-
cowaniami nowych koncepcji osnów geode-
zyjnych, programem rozwoju fotogrametrii
i informatyki geodezyjnej, nowoczesnym ze-
stawem instrukcji geodezyjnych. W 1982 r.
przechodzi do pracy w „Technoplanie” na
stanowisko wiceprezesa ds. technicznych. Bo-
gate doœwiadczenie w pracy produkcyjnej,
administracyjnej i umiejêtnoœci pozwalaj¹ Mu
na prowadzenie zajêæ dydaktycznych na PW i
w WSG oraz bardzo licznych kursach i egza-
minach na uprawnienia zawodowe. We wrze-
œniu 1962 r. podejmuje pracê w Szkole, gdzie
uczy do dnia dzisiejszego. Jednoczeœnie bar-
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zabieganie o sponsorów, o wynajem sal lub robi
inne sztuczki, by zdobyæ parê z³otych na bie¿¹-
ce potrzeby. A to nie jest zadanie szko³y. Szko³a
ma kszta³ciæ, wychowywaæ, tworzyæ najlepsze
warunki pracy dla nauczycieli i uczniów. Dy-
rektor powinien byæ tu tym pierwszym spoœród
równych – nauczycielem, powinien organizo-
waæ pracê wewn¹trz szko³y.
�������	
��Jeœli mówimy ju¿ o k³opotach, to
dziœ s¹ to problemy kadrowe, których w szkole
mamy coraz wiêcej. Najlepiej – dziêki kadrze,
która pracuje tu ju¿ wiele lat – funkcjonuje tech-
nikum geodezyjne.
��� �����	���� Warto jeszcze dodaæ, ¿e
ostatnio uda³o nam siê namówiæ na pracê spo-
³eczn¹ pana in¿. Zbigniewa Baranowskiego,
który pracowa³ u nas równie¿ w latach osiem-
dziesi¹tych. Obecnie pracuje w MGPiB, a u nas
uczy prawa geodezyjnego.

J. SKWIROWSKI: Pañstwo zachêcacie do dy-
daktyki, ale jakie s¹ plusy takiej pracy?

M. JACKIEWICZ: Przez kontakt z m³odzie¿¹
cz³owiek m³odziej siê czuje. Poza tym lubi siê tê
pracê. Daje satysfakcjê. PóŸniej m³odzie¿ do nas
przychodzi. Absolwenci chwal¹ siê swoimi suk-
cesami, ale i pora¿kami, albo przychodz¹ po pros-
tu poplotkowaæ. To œwiadczy, ¿e kontakty ze
szko³¹ s¹ u³o¿one na dobrej p³aszczyŸnie.

A. WARDZIAK: W GEODECIE nr 9/96 pisali-
œmy o programach nauczania. Czy coœ z nie-
dawnych zamierzeñ uda³o siê wprowadziæ?

M. JACKIEWICZ: Powsta³a komisja do spraw
nowych programów nauczania. My uczestniczyli-
œmy w dziale zajmuj¹cym siê szko³ami budowla-
nymi i pochodnymi (w tym geodezj¹). Do komisji
przy Ministerstwie Edukacji Narodowej wesz³o
kilku naszych nauczycieli, m.in. dr in¿. Stanis³aw
Grodzicki i mgr in¿. Stanis³aw Ró¿anka. Kilku
naszych nauczycieli bra³o udzia³ w opracowaniu
„Minimum programowego”. Istnia³a potrzeba opra-
cowania nowych programów, bo stare mia³y po-
nad dwadzieœcia lat. W latach osiemdziesi¹tych
zosta³y opracowane ich projekty, ale nie zosta³y

zatwierdzone, gdy¿
resort geodezji nie
móg³ dogadaæ siê
z ówczesnymi w³a-
dzami oœwiatowymi.
PóŸniej sprawa siê ja-
koœ rozp³ynê³a. Ale na
szczêœcie nieca³e pó³-
tora roku temu po-
wsta³o minimum pro-
gramowe dla zawodu
technik geodeta. Zo-
sta³o ono przyjête
przez Instytut Badañ
Edukacyjnych. Potem
ci sami ludzie, którzy

uczestniczyli w komisji, opracowali podstawê pro-
gramow¹, a nastêpnie program nauczania. Ja tym
razem nie pisa³am nowych treœci, ale by³am recen-
zentk¹. Ca³a dokumentacja zosta³a ju¿ przyjêta

dzo aktywnie pracuje nad nowoczesnymi pro-
gramami nauczania, miêdzy innymi w In-
stytucie Szkolnictwa Zawodowego i Instytucie
Badañ Naukowych MEN. Pe³ni³ i pe³ni bardzo
liczne funkcje spo³eczne. Do najistotniejszych
nale¿y zaliczyæ udzia³ w Komitecie Geodezji
PAN i pozostawanie delegatem krajowym do
Komisji 5 FIG.  W swoim dorobku ma oko³o
100 opracowañ naukowych, referatów, recen-
zji, ksi¹¿ek i publikacji w jêzyku niemieckim,
rosyjskim, wêgierskim. Bra³ udzia³ w wielu
konferencjach naukowo-technicznych w kraju i
za granic¹. Za sw¹ pracê by³ wielokrotnie na-
gradzany i wyró¿niany odznaczeniami krajo-
wymi i zagranicznymi, w tym Krzy¿em Kawa-
lerskim Orderu Odrodzenia Polski.

Mgr in¿. CZES£AW SZEL¥G
Urodzi³ siê w 1923 r. w
Parysowie. W 1946 roku
ukoñczy³ WSG, a w 1951 –
studia wy¿sze na Wydzia-
le Geodezji PW. Ju¿ w cza-
sie studiów, od 1949 r.,
pracowa³ jako asystent,
a nastêpnie jako adiunkt
w Geodezyjnym Instytucie
Naukowo-Badawczym, a

w latach 1951-52 by³ asystentem w Kate-
drze Rachunku Wyrównawczego PW. Od
1952 r. podejmuje pracê w „Metrobudowie”
i do 1958 r. pracuje na „odcinku doœwiad-
czalnym metra”. Nastêpnie prowadzi trud-
ne roboty zwi¹zane z budow¹ „tunelu pod
Wis³¹”. W 1961 r. bierze udzia³ w pracach
zwi¹zanych z przesuniêciem koœcio³a przy
Trasie W-Z w celu jej poszerzenia. W la-
tach 1960-1962 ponownie wraca na Poli-
technikê, gdzie prowadzi wyk³ady z po-
miarów tunelowych. Od 1962 r. pracuje
w Miejskim Przedsiêbiorstwie Robót In-
¿ynieryjnych. W przedsiêbiorstwie tym
kieruje bardzo trudnymi pracami przesu-
niêcia i obrotu o 73O Pa³acu Lubomirskich
na Osi Saskiej. W 1969 r. czynnoœci te
koñcz¹ siê pe³nym sukcesem. Od wrzeœnia
1965 r. do chwili obecnej pracuje w Szkole
ucz¹c przedmiotów zawodowych: astrono-
mii, geodezji in¿ynieryjnej i geodezji urz¹-
dzeniowo-rolnej. W 1984 r. przechodzi na
emeryturê, ale dalej pracuje w Szkole,
w której uznawany jest za najlepszego
nauczyciela. Jego bardzo ciekawe doœwiad-
czenia zawodowe i wieloletnia praca pe-
dagogiczna, a przede wszystkim wyj¹tko-
we zdolnoœci œwietnego dydaktyka daj¹
pe³n¹ podstawê do takiej oceny. Przez
wiele lat prowadzi dodatkowe szkolenia
przygotowuj¹ce uczniów do Olimpiady
Geodezyjnej. Za sw¹ pracê by³ wielokrot-
nie wyró¿niany i odznaczany odznacze-
niami resortowymi i pañstwowymi. ➠

W pracowni komputerowej               FOT. ANNA WARDZIAK

specjalne baczenie. Ale w samej szkole nie ma
du¿ych problemów. Mo¿e dlatego, ¿e wiêkszoœæ
m³odzie¿y jest doje¿d¿aj¹ca.

J. SKWIROWSKI: No w³aœnie, czy jest jakiœ
internat?

W. PILLER: Szko³a nie prowadzi internatu, na-
tomiast wspó³pracujemy z bursami, gdzie mie-
szka nasza m³odzie¿. Wiêkszoœæ m³odzie¿y do-
je¿d¿a z podwarszawskich miejscowoœci. Jest to
m³odzie¿ inna ni¿ ta warszawska – spokojniej-
sza, ³atwiejsza w wychowaniu.

A. WARDZIAK: Ilu jest obecnie uczniów
w szkole?

W. PILLER: W tej chwili mamy dok³adnie 755
uczniów w ca³ym zespole, w tym w technikum
geodezyjnym wraz z policealnym studium geo-
dezyjnym – 343.
����	
��...czyli mówi¹c fachowo: „mniejsza
po³owa”. Szczytowym okresem by³y lata 1976 -
-77, gdzie mieliœmy ³¹cznie 1400 uczniów i s³u-
chaczy w ca³ym zespole. Wtedy przez parê lat
(1968-75) mieliœmy wydzia³ zaoczny technikum
geodezyjnego (ponad trzysta osób w roku) i poli-
cealne studium, do którego chêtni przyje¿d¿ali a¿
ze Szczecina. Na terenie szko³y mieliœmy bazê
noclegow¹ i gastronomiê.

J. SKWIROWSKI:  Co zmieni³o siê w szkole
od czasów, kiedy Pan w niej pracowa³?

Z. ZWIERZ: W czasach, kiedy ja mia³em przy-
jemnoœæ pe³niæ obowi¹zki dyrektora, praca by³a
pod wieloma wzglêdami ³atwiejsza, ale równie¿
pod wieloma trudniejsza. Kuratorium nie szczê-
dzi³o pieniêdzy na potrzeby administracyjno-
gospodarcze, remonty itp. Po drugie, nie mia-
³em ¿adnych k³opotów z kadr¹. Po trzecie, by³y
bardziej przewidywalne czasy i lepsza mo¿li-
woœæ wspó³pracy z instytucjami i w³adzami po-
zaszkolnymi. Dlatego ta moja praca by³a ³atwa,
a przy tym bardzo sympatyczna i daj¹ca pe³n¹
satysfakcjê. Muszê to uczciwie i z ca³¹ moc¹
podkreœliæ, ¿e w szkole pracuje siê dla satysfak-
cji intelektualnej, bo na pewno nie materialnej.
Mój k³opot polega³ z kolei na tym, ¿e by³o zbyt
wielu dysponentów
chc¹cych ingerowaæ
w pracê szko³y. Prze-
ró¿ne organizacje,
komitety, komiteciki,
instytucje, ZMS-y,
komitet dzielnicowy,
Liga Obrony Kraju,
Liga Kobiet i piorun
wie kto jeszcze. Ka¿-
dy do szko³y „wali³
jak w dym” i uwa¿a³,
¿e szko³a jest na jego
us³ugach. Dzisiaj dy-
rektorzy maj¹ sytuac-
jê odwrotn¹, tzn. nikt
im siê w zasadzie nie wtr¹ca, natomiast nie ma-
j¹ warunków do bytowania, o które to warunki
musz¹ zabiegaæ sami. Dla mnie jest to nie do
przyjêcia, gdy dyrektor poœwiêca wiele czasu na
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przez Instytut Badañ Edukacyjnych i przekazana
do Ministerstwa Edukacji. A teraz tylko czekamy
na to, by g³ówny resort geodezji, a zatem G³ówny
Geodeta Kraju, szybciutko ca³¹ sprawê za³atwi³.

J. SKWIROWSKI: To znaczy, ¿e w tym roku
szkolnym obowi¹zuje jeszcze stary program?

��������	�����Tak, ten z 1977 roku. Ale nie
do koñca jest to prawd¹, bo mamy jakieœ mo¿li-
woœci manewru. Jeœli w programie nauczania jest
rozdzia³ „Zagadnienia postêpu technicznego”, to
my tam pakujemy maksimum nowych treœci, a re-
zygnujemy z przestarza³ych metod, jak np. ty-
czenie za pomoc¹ sznurka.

J. SKWIROWSKI: Czyli wszelkie nowinki tech-
niczne mieszcz¹ siê w starym programie?

M. JACKIEWICZ: Tak jest. Mówimy m³odzie¿y
o GPS-ie i pomiarze dalmierzami oraz wszelkich
sprawach zwi¹zanych z opracowaniami numerycz-
nymi, których w roku 1977 jeszcze nie by³o. Wiem,
¿e ca³a dokumentacja w Instytucie Badañ Eduka-
cyjnych bardzo siê podoba³a. Zosta³a sporz¹dzona
wed³ug wszelkich wytycznych, dok³adnie tak jak
powinna wygl¹daæ. Do dokumentów tych wcho-
dz¹: minimum programowe, podstawa programo-
wa i program nauczania.

A. WARDZIAK: Jakie zmiany pojawi³y siê
w nowym programie?

��������	�����Miêdzy innymi pomiary GPS-
-em, czyli geodezja satelitarna, metody numerycz-
ne, informatyka geodezyjna, prawo geodezyjne.
Pewne przedmioty zosta³y po³¹czone w bloki, tak
by nie powtarzaæ tych samych treœci na dwóch
ró¿nych przedmiotach. Mieliœmy pewne proble-
my z przedmiotami takimi, jak fizyka i matematy-
ka. Na przyk³ad w fizyce optyka powinna pojawiæ
siê bardzo wczeœnie, bo mówi¹c o budowie lunety
uczniowie powinni znaæ zagadnienia z tym zwi¹-
zane. Podobnie jest z matematyk¹, gdzie znajo-
moœæ pochodnych konieczna jest do tego, by mó-
wiæ o b³êdach funkcji z³o¿onych przy omawianiu
dok³adnoœci pomiarów geodezyjnych. W starych
programach nie by³o te¿ informatyki geodezyjnej
jako oddzielnego przedmiotu, ona pojawi³a siê
w latach osiemdziesi¹tych.

A. WARDZIAK: Czy szacowanie nieruchomo-
œci te¿ jest objête tym programem?

��������	�����Tak, w obrêbie geodezji urz¹-
dzeniowo-rolnej. Niektóre przedmioty inaczej siê
bêd¹ nazywa³y. Zamiast „Ekonomiki przedsiê-
biorstw geodezyjno-kartograficznych” bêdzie
„Cz³owiek, praca, spo³eczeñstwo – zarys wiedzy
o gospodarce”. Inaczej nazywaj¹ siê przedmioty
i pewne treœci te¿ zosta³y wymienione – m.in. te,
które s¹ ju¿ nieaktualne, bo zmieni³y siê przepisy.

A. WARDZIAK: Czy s¹ jakieœ specjalizacje
w technikum lub studium geodezyjnym?

M. JACKIEWICZ: Teraz mamy w³aœciwie jedn¹
specjalnoœæ: „Pomiary geodezyjne”. Chocia¿ my-
œleliœmy o tym, ¿eby utworzyæ specjalnoœæ „Kar-
tografia dla osób niepe³nosprawnych”. Ale na ra-
zie wszystko rozbija siê o finanse. Musimy bo-
wiem najpierw przystosowaæ nasz¹ szko³ê dla lu-
dzi niepe³nosprawnych, z wózkami, którzy maj¹

niesprawne koñczyny dolne, ale maj¹ sprawne
rêce i g³owy. Nie od³o¿yliœmy teg o zamiaru zu-
pe³nie. W momencie, gdy pojawi¹ siê takie mo¿li-
woœci, bêdziemy starali siê pomys³ zrealizowaæ.
Bo przecie¿ geodeta nie musi biegaæ z tyczk¹ czy
instrumentem. Mo¿e przecie¿ siedzieæ przy kom-
puterze, uk³adaæ programy, robiæ obliczenia lub
kreœliæ. Chcielibyœmy daæ takiej m³odzie¿y mo¿li-
woœæ wykszta³cenia, zdobycia zawodu.

A. WARDZIAK: Jacy kandydaci zg³aszaj¹ siê
do policealnego studium geodezyjnego?

��������	�����Wiêkszoœæ ucz¹cych siê jest
po liceum, choæ nie musz¹ mieæ matury. Jest to
wiêc szko³a dla tych, którzy chc¹ zdobyæ zawód,
niekoniecznie koñcz¹c wy¿sz¹ uczelniê. Ale jest
limit wieku dla tych ludzi – 22 lata. Mamy nabór
w sierpniu, wobec czego trafiaj¹ do nas ci, którzy
nie dostali siê na studia wy¿sze. Zdarzaj¹ siê te¿
tacy, którzy po pierwszym, a nawet po drugim
roku wypadaj¹ z geodezji na Politechnice War-
szawskiej i chc¹c uzyskaæ tytu³ technika koñcz¹
nasz¹ szko³ê. Jeœli zaœ chodzi o absolwentów tech-
ników, to nie ka¿dy mo¿e siê u nas uczyæ. Prze-
pisy ograniczaj¹ mo¿liwoœæ przyjmowania tech-
ników szczególnie z zawodów pokrewnych geo-
dezyjnym. Technik, musi mieæ pozwolenie z ku-
ratorium na zmianê zawodu. Jak widaæ, mamy tu
szeroki zakres ucz¹cych siê. S¹ te¿ tacy, których
na naukê u nas namówi³ dziadek lub s¹siad.

J. SKWIROWSKI: Jakie s¹ kwalifikacje absol-
wenta policealnego studium?

��������	�����Wykszta³cenie jest porówny-
walne do technikum dziennego. Absolwent stu-
dium równie¿ otrzymuje tytu³ technika geodety
o specjalnoœci: „Pomiary geodezyjne”.
�������	
� W studium s¹ tylko przedmioty za-
wodowe, nie ma ogólnokszta³c¹cych. To jest dwu-
letni czysty kontakt z geodezj¹.

J. SKWIROWSKI: Jakie jest zainteresowanie
szko³¹?

W. PILLER: Szkó³ tego rodzaju jest niewiele na
terenie kraju, dlatego s¹ one ma³o znane. Kiedyœ
nasza m³odzie¿ chodzi³a do szkó³ podstawowych,
przedstawia³a siê, reklamowa³a nasz zawód na
lekcjach i godzinach wychowawczych.

A. WARDZIAK: Przed nami powa¿ny jubileusz
– obchody 80-lecia Techniku Geodezyjnego...

��������	���� Tak, ustaliliœmy, ¿e odbêd¹
siê one na pocz¹tku czerwca lub w po³owie paŸ-
dziernika. W styczniu spotkaj¹ siê natomiast za-
interesowani tymi obchodami, tzn. szkolny ko-
mitet organizacyjny, do którego nale¿¹ wszyscy
nauczyciele zwi¹zani z geodezj¹ oraz komitet or-
ganizacyjny absolwentów. Mamy nadziejê, ¿e
GEODETA  bêdzie wtedy z nami. Zapraszamy
te¿ wszystkich innych, którzy czuj¹ siê jakoœ
zwi¹zani z nasz¹ szko³¹.

Dziêkujemy za zaproszenie i rozmowê.
M. JACKIEWICZ: A my dziêkujemy, ¿e jeste-
œcie dla naszej szko³y ¿yczliwi. Nasi nauczyciele
czasem u Was pisz¹, a m³odzie¿ czyta
GEODETÊ, aby zorientowaæ siê, co w tej geode-
zji naprawdê siê dzieje.                                             ■

Mgr in¿. ZBIGNIEW ZWIERZ
Szczególnie znacz¹ce za-
s³ugi dla osi¹gniêæ peda-
gogicznych i organizacyj-
nych Zespo³u Szkó³ ma
bez w¹tpienia Zbigniew
Zwierz, który przez pra-
wie 26 lat pe³ni³ funkcjê
dyrektora Zespo³u. By³
doskona³ym gospoda-

rzem i organizatorem, dobrym nauczycie-
lem, ciesz¹cym siê sta³ym szacunkiem kole-
gów. Ma niespotykane poczucie humoru,
ale przy tym jest wymagaj¹cy i sprawiedli-
wy. Zbigniew Zwierz urodzi³ siê 16.03.1930
r. w Garwolinie. Po zdaniu egzaminu doj-
rza³oœci rozpocz¹³ studia na Wydziale Mate-
matyczno-Fizyczno-Chemicznym UW. Koñ-
czy je w 1952 r., uzyskuj¹c dyplom pier-
wszego stopnia. Ju¿ w czasie studiów podj¹³
pracê nauczyciela w szkole podstawowej, a
w latach 1952-65 r. pracowa³ w Technikum
Ekonomicznym nr 3 w Warszawie. W la-
tach 1961-64 ukoñczy³ studia pedagogiczne
na UW. We wrzeœniu 1966 r. podejmuje
pracê w Zespole Szkó³, na stanowisku dy-
rektora, któr¹ to funkcjê pe³ni do sierpnia
1991 r. Po przejœciu na emeryturê wiêzi ze
szko³¹ nie zrywa, pracuj¹c jako nauczyciel
matematyki. W czasie pracy w Zespole
kszta³ci³ siê na studiach podyplomowych –
na Wydziale Organizacji i Zarz¹dzania
(1975-77). Pracuje czynnie w komisjach
powo³ywanych przez kuratora oœwiaty oraz
ministra oœwiaty, a póŸniej ministra edu-
kacji narodowej. Jako cz³onek ZNP stale
czynnie pracuje w tej organizacji, piastu-
j¹c liczne funkcje: cz³onka, przewodnicz¹-
cego komisji ZNP oraz wyk³adowcy szko-
lenia zawodowego. Zosta³ wyró¿niony licz-
nymi nagrodami i odznaczeniami, a prze-
de wszystkim medalem „Zas³u¿onego Na-
uczyciela” w 1987 r.

* * ** * ** * ** * ** * *
Nasze opracowanie nie jest i nie mo¿e byæ z
koniecznoœci pe³ne i wyczerpuj¹ce. Przedsta-
wione zosta³y sylwetki tylko kilku nauczycie-
li. A w Szkole w ci¹gu 80 lat jej istnienia
pracowa³y dziesi¹tki, setki nauczycieli, któ-
rych cz¹stkowa praca z³o¿y³a siê na sukcesy
Szko³y. Koñcz¹c chcemy jeszcze wymieniæ z
nazwiska oficerów Zarz¹du Topograficznego
Sztabu Generalnego, którzy w okresie ist-
nienia Pomaturalnej Szko³y Fototopograficz-
nej przyczynili siê do wykszta³cenia licznej
grupy doskona³ych fachowców – topografów.
Do oficerów tych nale¿y zaliczyæ: pp³k. Wac-
³awa Joœkê, pp³k. mgr. in¿. Tadeusza Kony-
sza, pp³k. Feliksa Lichwa³ê, p³k. Jana Lisa,
pp³k. Bronis³awa Mikê, p³k. Ignacego Pocia
i p³k. Janusza Sypniewskiego.
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